
 

عامل انسانی ؛ بیش ترین سهم تصادفات 
سرپرست مرکز مدیریت شبکه وزارت بهداشت، بیش ترین 
سهم تصادفات و تخلفات رانندگی را مربوط به عوامل انسانی 
خواند. به گزارش ایسنا، دکتر کوروش اعتماد در یادداشتی 
نوشت: »سوانح و حوادث ترافیکی در سراسر دنیا به عنوان علت 
اصلی ناتوانی و مرگ  و  میر شناخته شده  و یک مشکل عمده 
بهداشت عمومی در کشورهای در حال توسعه و توسعه  یافته 
است. سالانه بیش از یک میلیون و ۲۴۰ هزار مرگ و نزدیک به 
۵۰ میلیون مصدوم ناشی از حوادث ترافیکی در جهان اتفاق 
می افتد. در بروز حوادث ترافیکی چهار عامل اصلی انسان، 
وسیله نقلیه، جاده )زیرساخت ها( و عوامل محیطی نقش 
دارند، از بین این عوامل، علل انسانی به عنوان یکی از مهم ترین 
عوامل، موجب بیش ترین میزان تخلفات و تصادفات است. 
این عامل، با آموزش، فرهنگسازی و ارتقای سواد سلامت در 
جهت اصلاح رفتارهای فردی و اجتماعی، تا حدود زیادی قابل 
پیشگیری است.  پویش »نه به تصادف« که از یکم اسفندماه 
گاهی رسانی با  ۱۴۰۳ تا ۱۵ فروردین ماه ۱۴۰۴ برگزار می شود، بر آ
هدف کاهش بار تصادفات و مرگ و میر و جراحات ناشی از آن، 
کثر ظرفیت ملی  تمرکز دارد، در این پویش سعی می شود از حدا
برای حفظ سلامتی افراد استفاده شود، اما بیش از همه، بر نقش 

کید می شود.  خودمراقبتی در این پویش تا
برخی نکات هنگام رانندگی پراهمیت و حیاتی است: 

پیامک زدن و صحبت کردن با گوشی همراه در هنگام رانندگی 
یکی از عوامل مهم تصادفات است، همچنین، استفاده از تلفن 
همراه حین رانندگی، احتمال وقوع تصادف را تا ۴ برابر افزایش 
می دهد. ارسال پیامک با تلفن همراه حین رانندگی حتی از 
ک تر است.  دلیل اصلی  صحبت کردن با تلفن همراه نیز خطرنا
حوادث ترافیکی، خستگی رانندگان است که دچار خواب آلودگی 
شده و قربانی تصادف می شوند، هرگز هنگام خواب آلودگی و 
خستگی رانندگی نکنید، حتما قبل از رانندگی طولانی به قدر 

کافی استراحت کنید. 
همیشه ایمن ترین راه را انتخاب کنید، به دنبال راه میان بُر 

نباشید، راه ایمن، بهترین راه است. 
شما در مقابل سلامت خود و دیگران مسئول هستید. حوادث 

را متوقف کنید قبل از اینکه حوادث شما را متوقف کنند. 
برای داشتن سفر ایمن سه نکته را فراموش نکنیم؛ کمربند 

ببندید، نخوابید و سبقت نگیرید. 
ببندید: همه سرنشینان خودرو کمربندها را ببندند. 

نخوابید: هنگام خواب آلودگی رانندگی نکنید. 
نگیرید: سبقت غیرمجاز نگیرید. 

آیا می دانید ۳۰- ۶۰ چیست؟۶۰ درصد حوادث ترافیکی در 
۳۰ کیلومتری جاده های برون شهری و نزدیک به شهرها اتفاق 
می افتند. لذا، بعد از دو ساعت رانندگی، در جای مناسب توقف 
کنیم، یک فنجان چای یا قهوه بنوشید و ۱۵ دقیقه بخوابید.  
سرنشینان خودرو، باید حواسشان به راننده باشد، هرچند 
وقت یکبار به صورتش نگاه کنند، با او صحبت کنند و از خواب 
آلود نبودن وی مطمئن شوند. همه سرنشینان خودرو )حتی 
سرنشینان عقب خودرو( باید کمربندهای ایمنی را ببندند. با هر 
۱۰ کیلومتر افزایش سرعت رانندگی، احتمال تصادف چندین برابر 
افزایش می یابد. استفاده از صندلی مخصوص کودک در خودرو، 
میزان مرگ و مصدومیت را کاهش می دهد.  رانندگی تحت تاثیر 
مصرف الکل، مواد روانگردان و داروهای خواب آور، خطر تصادف 
و مرگ و آسیب ناشی از آن را تا چندین برابر افزایش می دهد. مواد 
روانگردان و داروهای خواب آور موجب کاهش تمرکز و کاهش 

ک خطر او را مختل می  کند.  کنش راننده شده و ادرا سرعت وا
   به صفر رساندن حوادث، نیازمند ۱۰۰ درصد تعهد است

عابران پیاده، دوچرخه سواران و موتورسواران در مقایسه با 
رانندگان و سرنشینان اتومبیل ها و وسایل نقلیه دیگر، بیشتر در 
معرض خطر هستند و کاربران آسیب پذیر راه ها نام دارند، عابران 
پیاده در تصادف با خودرویی که۸۰ کیلومتر در ساعت سرعت 

دارد، به طور تقریبی اصلاً شانس زنده ماندن ندارند. 
به عابران پیاده توصیه می شود که در شب و در مه و غبار و در 
شرایطی که دید کافی وجود ندارد، از لباس رنگ روشن استفاده 
کنند و درصورت پوشیدن لباس تیره یا چادر مشکی در شرایط 
فوق حتماً علامت شبرنگ روی لباس خود نصب کنند.  عبور 
از مکان های مجاز و پیاده روها، خط کشی عابر پیاده و پل های 
هوایی، توجه به چراغ مخصوص عابرین پیاده از توصیه های 

ایمنی برای عابران پیاده است. 
والدین باید به کودکان خود بیاموزند که خیابان مکانی 

ک است و نباید به محل بازی کودکانشان تبدیل شود.« خطرنا

مشکلات زندگی 
مردم به دلیل مشکلات اقتصادی قادر به تهیه بسیاری از 
لوازم ضروری زندگی خود نیستند و حقوق کارمندان و کارگران 
ج سنگین از جمله پرداخت به موقع  کفاف مخار جامعه 
اجاره خانه و از همه مهم تر تهیه مبلغ کلان به منظور ودیعه را 
نمی دهد. از مسئولان تقاضا داریم که برای اضافه کردن حقوق 
کارگران تمهیداتی بیندیشند تا لااقل کمی هم از مشکلات این 

قشر زحمتکش حل شود. 
شاهمرادی از تهران

طلاق
میزان طلاق در جامعه سر به فلک کشیده است و تمامی 
این موضوع عاملش اعتیاد و فقر در خانواده ها است از 
مسئولان جامعه تقاضا داریم که در این مورد رسیدگی کنند تا 

این معضل کمتر شود. 
همتی از اصفهان

نوسازی مدارس
نوسازی مدارس نباید فقط منحصر به شهر تهران باشد. 
در شهرهایی مانند گیلان، مازندران، مشهد مدارس قدیمی و 
فرسوده وجود دارد که ضرورت بازسازی آنها احساس می شود 
و تنها خیرین در این شهرها به وضعیت مدارس رسیدگی 

می کنند. از مسئولان مربوطه تقاضای رسیدگی دارم. 
اصغری از گیلان

محمدحسینی:  شفق   – ملی  آرمان 
سوم مارس، روز جهانی حیات وحش است. 
وضعیت زیست محیطی در ایران، به خصوص 
نامساعد  انقراض،  گونه های درحال  برای 
، حتی  است و این مساله در سال های اخیر
بیش از پیش، سبب آسیب پذیری زیستگاه 
کارشناسان  گونه های مختلف شده است. 
زیستگاه ها  را در تخریب  عوامل متعددی 
که از آن جمله می توان  دخیل می دانند، 
به سدسازی، قطع درختان، جاده سازی و 
احداث معادن در دل زیستگاه ها اشاره کرد، که 
آن گونه که باید، نظارتی بر آنها صورت نمی گیرد. 
متاسفانه این تخریب ها همچنان ادامه دارد و 
کسی به فکر درختان قطع شده بی شماری که 
غ هایی  هرروز اخبارش را می خوانیم و میش مر
که مدام تعدادشان کم می شود و یوزپلنگانی 

که از بین می روند، نیست. 
علیرضا شهرداری، فعال محیط زیست، 
به  ایران،  وحش  حیات  مشکلات  درباره 
»آرمان ملی« گفت: حیات وحش ما به نسبت 
سال های گذشته، از نگاه عمومی و مردمی 
توجه بیشتری را به خودش جلب کرده است. 
یکی از دلایل آن هم فضای مجازی است. ولی 
اینکه بخواهیم بگوییم شرایط حیات وحش 
ما بهتر شده است و به یک ثباتی رسیدیم یا نه، 
خیر این طور نیست. همچنان وضعیت حیات 
وحش ما بسیار آسیب پذیر و شکننده است. 
گر بخواهیم مثال بزنیم، پروژه های حفاظتی  ا
که برای گونه های در خطر انقراضمان داریم، 
کدام به یک نتیجه مطلوبی نرسیده  هیچ 
است. به عنوان مثال، همچنان یوزپلنگ ما به 
شدت در خطر انقراض قرار دارد و این یک گونه 
خیلی بزرگ و مهمی است و همه دنیا نگاهش 
به یوزپلنگ آسیایی ما هست، اما همچنان 
یوزپلنگ  ۲۵ سال قبل  که  همه مشکلاتی 
داشته است، همه آنها را داریم. یا اینکه پروژه 
گوزن زرد ایرانی ما کاملا شکست خورده است. 

غ    خطر انقراض میش مر
شهرداری در ادامه با اشاره به گونه های 
غ، بیان کرد:  درحال انقراضی مانند میش مر
غ، یک گونه به شدت در  همچنین میش مر
غ  کشور ماست. میش مر خطر انقراض در 
سنگین وزن ترین پرنده قابل پرواز دنیاست، 
که در کشور ما جمعیتش حدود ۲۰ عدد است. 
زیرا فقط در یک بخش کوچکی، از کشور ما 
زندگی می کند و چندین سال است که در خطر 
انقراض است و اوضاع خوبی ندارد. درست 

است که یک سری پروژه برایش درنظر گرفته 
شده است، ولی زمانی می توانیم بگوییم که 
حیات وحش ما به یک ثباتی رسیده است، 
و وضعیت مطلوبی دارد، که لااقل یک سری 
پروژه موفق برای گونه های در خطر انقراض را 

داشته باشیم. 
او با بیان اینکه وضعیت سمندر بهتر از 
گر بخواهم مثال  دیگر گونه هاست، افزود: ا
گونه  که  لرستان  سمندر  وضعیت  بزنم، 
اندمیک است، به نسبت سال های گذشته، 
که  شرایط بهتری دارد. اقدامات حفاظتی 
براین گونه انجام شد، تا حدی جواب داد، که 
گاهی سازی، یک بخش آن بود و جلوگیری  آ
، آموزش های  از صید قاچاق آن بخشی دیگر
زیستگاه ها، محیطبانان، مدارس و جوامع 
محلی، خیلی بخش مهمی است که در همه 
این پروژه ها باید انجام شود. ولی در حال 
طور  به  نداریم.  پایداری  وضعیت  حاضر 
مثال، یکی از پارک های ملی ما می بینیم که 
شرایطش به نسبت خوب شده است، مثلا 
گذشته  گلستان، در چند سال  پارک ملی 
به دلیل مدیریت درست مسئول آن زمان، 
جناب تیموری، شرایطش خیلی بهتر شد. 
اما همزمان مشاهده می کنیم که یک پارک 
ملی دیگری، هیچ پیشرفتی نداشته است و 
جمعیت گونه هایش، جمعیت پایداری نیست 

و آسیب پذیر است. 

   تخریب زیستگاه ها
این فعال محیط زیست، در ادامه با اشاره 

به تخریب زیستگاه ها، به عنوان عمده ترین 
مشکل حیات وحش افزود: زیستگاه های 
ما همچنان تخریب می شود. به دلیل جاده 
سازی، یا سد سازی، یا احداث معدن، در 
دل زیستگاه گونه های در خطر انقراض ما، 
اینها مسائلی است که ارگان های مختلف باید 
دست به دست هم بدهند، تا یک زیستگاه یا 
حیات وحشی را حفظ کنند. مشاهده می کنیم 
که همچنان مجوز ساخت مثلا مرکزی را به 
یک ارگانی می دهند، و همه درخت های یک 
منطقه بریده می شود، زیرا مثلا می خواهند در 
آنجا مثلا یک سافاری برای ببرها درست کنند. 
یک کاسبی کاملا بی محتوا از لحاظ محیط 
کننده، به خاطر  زیستی و به شدت تخریب 
احداث یک مکان تفریحی مثل همین سافاری 
که الیمالات برای ببرها ساختند، که یک حجم 
زیادی از درخت ها و جنگل ها را تراشیدند.  
او در ادامه گفت: حیات وحش آسیب پذیر 
که چندین ساله هستند، به  و درختان ما 
جای اینکه حفظ شوند، متاسفانه به دلایل 
گونی از بین می روند، به خاطر یک معدن،  گونا
احداث یک پالایشگاه یا سد، و... تخلفات زیاد 
گر قراربه  است. طبیعت آسیب پذیر است. ا
حفظ آن باشد، همه ارگان های مختلف باید 
همکاری کنند. مثلا راهسازی باید همکاری 
کند، تا یک بخشی از جاده ای که یوزپلنگ 
همیشه در آن تصادف می کند را حفظ کند. 
انتظامی، سازمان حفاظت محیط  نیروی 
زیست، شهرداری ها در برخی مناطق، نیز 
باید متحد باشند. نه اینکه هرکدام متفاوت 

عمل کنند و مثلا یک سازمانی بگوید که این 
معدن برای من است و این زمین برای من 
است و این سد را باید بسازیم. متاسفانه تا 
برای  هنگفتی  مالی  گردش های  که  زمانی 
پروژه های مخرب محیط زیستی وجود داشته 
باشد، مافیا تشکیل داده می شود و این مافیا 
حیات وحش را، طبیعت را، درخت و گیاه و 
ک را، همه اینها را تحت تاثیر  حشره و آب و خا
خودش از بین می برد. حیات وحش ما در چند 
سال گذشته هیچ پیشرفتی نداشته است. ما 
نتوانستیم یک زیستگاه یا طبیعتی را حفظ 
کنیم. مدام در اخبار می بینیم که در فلان جا 
درخت ها را بریدند، از حیات وحش شهری 

گرفته تا حیات وحش مناطق مختلف. 
شهرداری در پایان با بیان اینکه برخی نهال 
کاری ها، گونه های مهاجم است و بی نظارت 
گهان می بینید که  کاشته می شوند، گفت: نا
یک گونه مهاجمی را می کارند، مثلا در دل 
زیستگاهی می آیند و کاجی را که برای ما نیست، 
می کارند. ارگانی که این اقدام را می کند، تحت 
نظارت کجا اقدام به این کاشت می کند؟ مثلا 
می بینید، در دل یک زیستگاهی، نهال عرعر 
کستانی می کارند.  کهور پا گیاه پالونیا، یا  یا 
اینها گونه های مهاجم هستند، یعنی نظارت 
سازمان حفاظت محیط زیست درست نبوده 
است و یک ارگانی که مسئولیت کاشت نهال را 
داشته است، نهالی را که اصلا بومی آن زیستگاه 
نیست را کاشته است. در تمام مناطق شاهد 
این اتفاق بودیم و هستیم. این تخریب ها 

متاسفانه همچنان ادامه دارد. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« به مناسبت روز جهانی حیات وحش

وضعیت آسیب پذیر حیات وحش در ایران

»پیک نوروزی« نداریم
کید بر اینکه برای  وزیر آموزش و پرورش با تا
تعطیلات نوروز امسال »پیک نوروزی« نداریم، 
به ایسنا گفت: چاپ و توزیع تکالیف نوروزی 
در همه مقاطع تحصیلی تخلف محسوب 
می شود. علیرضا کاظمی با بیان اینکه چاپ 
مقاطع  همه  در  نوروزی  تکالیف  توزیع  و 
تحصیلی تخلف محسوب می شود گفت: اصلاً 
چیزی به نام پیک نوروزی را نه قبول داریم و 
نه به دنبال آن هستیم. وی عنوان کرد: باید 
اجازه دهیم دانش آموزان خودشان آنچه را که 
از اوقات فراغتشان در طول هفته و در طول 

سال دوست دارند انتخاب کنند. 

 انتقاد چمران 
به ساماندهی دستفروشان 

مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران، 
درباره ساماندهی دستفروشان در آستانه 
سال نو گفت: دستفروشی شغلی نیست که 
جا و مکان مشخص داشته باشد؛ مردم و 
دستفروشان بایستی به هر طریقی به مشاغل 
اشغال  فضا  که  چرا  بیاورند،  روی  دیگری 
می کنند و مزاحمت درست می کنند. به اعتقاد 
من شهرداری هم کار خود را به خوبی انجام 
نمی دهد. بازارچه هایی که در یک روز درست 
می کنند، بحث دیگری است و راه چاره، ایجاد 

بازار یک روزه نیست. 

 توقیف خودروهای 
با جریمه بالا  در نوروز

رئیس پلیس راهور فراجا از توقیف خودروهای 
با جریمه بیش از ۵ میلیون تومان در ایام نوروز 
خبر داد.  سردار سید تیمور حسینی، رئیس 
پلیس راهور فراجا در گفت وگو با مهر از توقیف 
خودروهایی که مجموع جریمه های آن ها بیش 
از ۵ میلیون تومان باشد، خبر داد و گفت: بر 
اساس مقررات، خودروهایی که مجموع جرایم 
رانندگی آن ها از ۵ میلیون بیشتر باشد، در ایام 
نوروز متوقف خواهند شد. این اقدام به منظور 
اعمال قانون و جلوگیری از ادامه تخلفات و 

تهدیدات ایمنی جاده ای صورت می گیرد. 

 ضبط9 قبضه سلاح از متخلفان
 شکار غیرمجاز 

زیست  محیط  حفاظت  اداره  رئیس 
شهرستان ری گفت: ۹ قبضه سلاح از متخلفان 
ضبط  و  کشف  شهرری  در  غیرمجاز  شکار 
، محمد رستگاری مشاور  شد.  به گزارش مهر
مدیرکل و رئیس اداره حفاظت محیط زیست 
شهرستان ری اظهار داشت: در این مدت، از 
متخلفان ۷۸ قطعه فاخته، مقداری گوشت 
قوچ و میش، یک قطعه مرغابی و همچنین نه 
قبضه سلاح ساچمه زنی کشف و ضبط شده 
است.  مشاور مدیرکل و رئیس اداره حفاظت 
محیط زیست شهرستان ری در پایان ضمن 
کید بر پیگیری پرونده های مرتبط با شکار  تأ
غیرمجاز از طریق مراجع قضائی، از شهروندان 
خواست هرگونه تخلف زیست محیطی را به 
ع  سامانه تلفنی ۱۵۴۰ اطلاع دهند تا در اسر

وقت نسبت به پیگیری آن اقدام شود. 

سیستم دیزلی اتوبوس های برقی 
در همین راستا، سیدجعفر تشکری هاشمی 
در مورد مصاحبه خود در مورد اتوبوس های 
برقی، اظهار کرد: یکی از خبرنگاران از بنده 
پرسید که بخشی از اتوبوس های برقی دیزلی 
از  کارشناسانی  چیست؟  شما  نظر  و  است 
اتوبوس ها  این  از  بازدید  برای  کمیسیون 
اعزام شدند و این موضوع را که برای سیستم 
می شود،  استفاده  گازوئیل  از  گرمایشی 
تأیید شد. وی افزود: سیستم دیزلی برای 
کشورهای بسیار سردسیر است و در کشور ما 
و تهران که روزهای سرد بسیار کمی داریم، 
گفتم  بنده  و  نیست  نیاز  سیستمی  چنین 
چون موضوع دقیق برای من روشن نیست، 
گر  شهرداری در این خصوص توضیح دهد و ا
چنین است تجدیدنظر صورت بگیرد. البته 
قرار بود از سیستم برقی برای گرمایش استفاده 
، تشکری هاشمی با بیان  شود. به گزارش شهر
شهرداری  مسئولان  داشتیم  انتظار  اینکه 
در این زمینه اظهارنظر کنند، یادآور شد: دو 
جریان با نگاه غلط و کج فهمی در مورد این 
موضوع اظهار نظر کردند؛ گروه اول مخاطبینی 
است که دشمنی آنها با نظام مشخص است 
و گامی برای مردم برنداشته اند و اطلاعات 
غلطی در این خصوص دادند و گفتند موتور 
اتوبوس ها دیزلی است و این اشتباه را برخی 

دیگر تکرار کردند. 

آخرین وضعیت تعرفه های پرستاری 
دکتر عباس عبادی، معاون پرستاری وزارت 
بهداشت، در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین 
وضعیت تعرفه های پرستاری گفت: شورای 
عالی بیمه، افزایش ۵۶ درصدی تعرفه های 
پرستاری را پیشنهاد داده بود اما افزایش ۴۶ 
درصدی تعرفه های پرستاری در هیات دولت 
به تصویب رسید. بر این اساس، بخش اول 
تعرفه های پرستاری، ۲۱ بهمن ماه به تصویب 
نسبی  ضریب  وضعیت  درباره  وی  رسید. 
خدمات پرستاری گفـت: وضعیت ارزش نسبی 
و  پرستاری هنوز مشخص نیست  خدمات 

شورای عالی بیمه باید تشکیل شود.

کنکور پیش رو، برای همه داوطلبان 
گرهایی روبه رو بود، که همه  آن، با اما و ا
قطعی  تاثیر  مصوبه  به  می گشت  باز  آن 
، که بعد از دوسال اجرا،  معدل در کنکور
برخی  با  که  شد  گرفته  تصمیم  امسال 
این  اجرا شود. هرچند اجرای  تغییرات 
طرح، همچنان موافقان و مخالفان بسیاری 
دارد، و در دولت و بخش آموزش و میان 
خود دانش آموزان هم مخالفان زیادی 
دارد، اما همچنان قرار است که این مصوبه 
در کنکور لحاظ شود.  هفته گذشته مصوبه 
جدید تاثیر معدل در کنکور در شورای عالی 
آموزش و پرورش به تصویب رسید. اما گویا 
این مصوبه جدید هم نتوانسته نظر تمامی 
که باز  کند چرا  کنکور را جلب  داوطلبان 
هم عده ای مخالف این مصوبه هستند 
و معتقدند نمی تواند عدالت را برای آنها 
ح،  اجرا کند.  بیش ترین مخالفان این طر
دانش آموزانی هستند که به طور مستقیم 
از این طرح آسیب دیده اند و از ابتدای سال 
تحصیلی کنونی دغدغه و اضطرابی بیش از 
همیشه را تحمل کردند و هنوز هم برخی از 
 ، آنها معتقدند که در نهایت تا لحظه کنکور
این استرس و فشار را تحمل خواهند کرد. 
که آینده جوانان  کنکور مساله ای است 
با  و  می دهد  قرار  الشعاع  تحت  را  کشور 
افزوده شدن مصوبه تاثیر قطعی معدل 
در سال های قبل کنکور به آن، حجم فشار 
روحی به دانش آموزان افزایش یافته است. 
به طوری که همچنان مخالفان این طرح، 

بیش از موافقان آن هستند. 

   حذف پایه دهم از سوابق تحصیلی
در همین راستا، مهدی خراشادی زاده، 
کمیسیون اساسنامه ها و مقررات  مدیر 
تحصیلی شورای عالی آموزش و پرورش در 
گفت وگویی با ایسنا، توضیحاتی را درباره 

نظرات داوطلبان ارائه کرد. 
وی گفت: در سال گذشته از تمام دروس 
پایه دهم، یازدهم و دوازدهم آزمون نهایی 
برگزار شد که تأثیر قطعی در کنکور داشت، 
اما با مصوبه جدید شورای عالی انقلاب 

تحصیلی  سوابق  از  دهم  پایه  فرهنگی، 
حذف شد و به دنبال آن شورای عالی 
آموزش و پرورش نیز دروس نهایی پایه 
یازدهم را از ۱۲ درس به ۶ درس کاهش داد 
که این امر از استرس دانش آموزان بسیار 
می کاهد.  وی با بیان اینکه ضمناً تعداد 
زیادی از متقاضیان ورود به آموزش عالی 
به ویژه پشت کنکوری ها، تقاضای حذف 
که در  محدودیت ترمیم نمره را داشتند 
مصوبه جدید این درخواست نیز دیده 
شد افزود: محدودیت صرفاً یکبار ترمیم 
می توانند  لذا متقاضیان  شد  برداشته 
بدون محدودیت دفعات، نمرات خود را 
ترمیم کنند.  مدیر کمیسیون اساسنامه ها 
و مقررات تحصیلی شورای عالی آموزش 
و پرورش با بیان اینکه برای اینکه صحنه 
رقابت عادلانه تر باشد، شرایطی برای ترمیم 
نمره گذاشته شده است ادامه داد: برای 
ترمیم باید تمام دروس مربوط به پایه مورد 
نظر انتخاب شده و در آزمون تمام دروس 
نیز شرکت کنند؛ شرط بعدی اینکه آخرین 

ک عمل خواهد بود.  نمره کسب شده ملا
خراشادی زاده با بیان اینکه در هر صورت 
برای  را  دروس  تمام  باید  دانش آموزان 
شدن  غ التحصیل  فار و  موفقیت  کسب 
با نمرات خوب بگذرانند و همچنین ۴۰ 

درصد سهم آزمون سراسری از تمام دروس 
پایه دهم، یازدهم و دوازدهم است گفت: 
دانش آموزانی که دروس پایه دهم و یازدهم 
را به صورت نهایی امتحان داده اند، ضرر 

نکرده اند. 
وی با بیان اینکه سازمان سنجش وزارت 
کنکوری ها  )پشت  متقاضیان  به  علوم، 
و دانش آموزان پایه دوازدهم( هر سال 
اجازه شرکت در آزمون سراسری با سهم ۴۰ 
درصد را می دهد و محدودیتی ایجاد نکرده 
است، اظهار کرد: درخواست های زیادی 
از متقاضیان شرکت در آزمون سراسری 
داشتیم، که تقاضا داشتند آموزش و پرورش 
هم محدودیت صرفاً یکبار ترمیم نمره )تاثیر 

سهم ۶۰ درصدی( را بردارد. 
شورای عالی انقلاب فرهنگی پیش تر در 
تبصره یک ماده ۲ قانون مصوبه قبلی، اعلام 
کرده بود که هر سه سال یک بار ضرایب 
دروس را اعلام و تا قبل از پایان شهریور 
اعلام شود، حال این زمان بندی رعایت 
نشده بنابراین شورای عالی انقلاب فرهنگی 
باید اجازه تاثیر ضرایب جدید را صادر کند. 
مصوبه  امسال  شود،  حذف  تبصره  گر  ا
جدید اجرا خواهد شد بنابراین باید منتظر 
تصمیم شورای عالی انقلاب فرهنگی در 

این باره ماند. 

   مصوبه جدید نیازی به تایید مجدد 
ندارد

در همین راستا و در ادامه اظهارنظرهای 
چند هفته گذشته به تغییرات مصوبه تاثیر 
، رئیس مرکز رسانه و  قطعی معدل در کنکور
روابط عمومی شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در پاسخ به شبهه ایجاد شده پیرامون نیاز 
دوباره تایید مصوبه جدید »تاثیر معدل در 
« توسط این شورا توضیحاتی ارائه  کنکور
کرد.  عباس میرزاحسینی نیز در گفت وگو 
با ایسنا، با بیان اینکه شورای عالی انقلاب 
و  ، اصلاح  فرهنگی در چند جلسه اخیر
کنکور را  بازنگری مصوبه تاثیر معدل در 
در دستور کار خود قرار داد، گفت: در این 
مانند  اساسی  چارچوب های  جلسات، 
تاثیر قطعی ۶۰ درصدی نمرات دروس پایه 
۱۱ و ۱۲ و حذف پایه دهم از سوابق تحصیلی 
دانش آموزان، به تصویب رسید و مابقی 
جزئیات برای بررسی و تصمیم گیری نهایی 
به شورای عالی آموزش و پرورش ارجاع 

داده شد.  
کید بر اینکه شورای عالی آموزش  وی با تا
و پرورش بر اساس مصوبه اخیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، مسئولیت بررسی و تعیین 
جزئیات بیشتر مصوبه تاثیر معدل در کنکور 
را بر عهده دارد، افزود: تصمیمات این شورا 
پس از ابلاغ، لازم الاجرا بوده و نیازی به 
تایید مجدد از سوی شورای عالی انقلاب 

فرهنگی ندارد. 
رئیس مرکز رسانه و روابط عمومی شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در پاسخ به شبهات 
تایید مجدد  لزوم  بر  ح شده مبنی  مطر
مصوبه، اظهار کرد: این شبهات ناشی از 
عدم توجه به مصوبه جدید شورای عالی 
انقلاب فرهنگی است. ورود شورای عالی 
بر  نیز  آموزش و پرورش به این موضوع 
اساس همین مصوبه جدید صورت گرفته 
است.  حالا باید منتظر بمانیم و ببینیم 
که در نهایت کنکور سال ۱۴۰۴ که بیش از 
پیش پیچیده و پر چالش شده است، در 
نهایت رضایت متقاضیانش را جلب خواهد 

کرد، یانه. 

پاسخ به برخی ابهامات داوطلبان کنکور 


